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روز گذشته دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی با حضور نمایندگان منتخب 
و مسئولان کشوری و لشکری در صحن علنی مجلس آغاز به کار کرد. به زودی 
تکلیف اعضای هیات رئیسه مجلس و دسته بندی کمیسیون های مختلف 
مجلس مشخص خواهد شد و به نظر می رسد آخرین گزینه انتخابی نمایندگان 
مجلس برای ورود و حضور در کمیسیون ها، کمیسیون فرهنگی باشد. بررسی 
ادوار گذشته مجلس و اندازه افرادی که در کمیسیون فرهنگی حضور داشتند، 
نشان می دهد عمدتا جریان های اصلی، نسبت به حوزه فرهنگ نه تنها مساله مند 
نیستند که در بیشتر مواقع برنامه ویژه و مدونی برای این بخش مهم جامعه ایران 
ندارند. خود این موضوع ریشه ها و دلایل بسیاری دارد؛ مهم ترینش این است که 
به صورت تاریخی وکلای مردم در مجلس، فهم عمیق و همه جانبه ای نسبت به 
عناصر فرهنگی و تاثیرات آن بر فضای اجتماعی ایران ندارند و به خاطر همین 
با یک نگاه ویترینی، به بخش های مختلف فرهنگ نگاه می کنند. در همین 
نگاه ویترینی هم سلایق افراد و جناح ها دخیل هستند و متاثر از خط و ربط های 
سیاسی، به مسائل ورود می کنند. اگر نماینده مجلس قرار است به موضوع عفاف 
و حجاب ورود  کند، نگاهی مبتنی بر فرهنگ عامه ندارد و فاقد برنامه ای مدون 
و منسجم برای بخش های مختلف فرهنگی است؛ به  همین خاطر از دریچه 
تصویب یک لایحه به موضوع عفاف و حجاب ورود می کند که این هم از نتیجه 
انفعال سیاسی در نسبت با یک پدیده اجتماعی است.  یکی از مواردی که می تواند 
نمایندگان مجلس را در متن فرهنگ و سیاستگذاری در امر فرهنگ نگه دارد، 
برقراری و حفظ ارتباط مستمر و فراگیر با مراجع فرهنگی است. مجلسی ها برای 
اینکه بتوانند به موضوع حمایت از تولیدات فرهنگی متناسب با جامعه امروز ایران 
ورود کنند، باید پا را فراتر از کلیشه ها بگذارند و خودشان مصرف کننده محصولات 
هنری و فرهنگی باشند، همچنین مشاورانی از متن فرهنگ انتخاب کنند تا برای 

ارائه راه حل  مسائل، نسخه ای دقیق و واقعی  داشته باشند. 

وظایف فرهنگی  مجلسی ها چیست؟
ی درباره  اینکه مساله فرهنگ و تصمیم گیری در امر فرهنگی به سیاستگذار
تولیدات تقلیل پیدا کند، باعث می شود تصمیماتی گرفته شود که فاقد افق 
 ، برنامه ریزی است. ساحت های مختلف فرهنگ و هنر ایران از سینما، تئاتر
موســـیقی، گردشـــگری تـــا صداوســـیما نیازمند درک هرکـــدام از این بخش ها 
و برنامه ریـــزی در مورد آن اســـت. کمیســـیون فرهنگی مجلـــس هم با توجه به 

این گســـتردگی مســـائل و موضوعات فرهنگی باید درمورد همه این مســـائل 
صاحب نظر باشـــد و با اهالی فرهنگ گفت وگو کند. این کمیســـیون یکی از 
کمیســـیون های تخصصی مجلس شـــورای اسلامی اســـت که انجام وظایف 
، وزارت ارشـــاد و تبلیغات، صداوســـیما و  محوله در محدوده فرهنگ و هنر
ارتباطات جمعی، تربیت بدنی، جوانان، زنان و خانواده را برعهده دارند. این 
ید درکنار بررسی عملکرد مدیران در حوزه فرهنگ و هنر که بسیار هم  را بگذار

مهم تلقی می شود. یکی از مسائلی که در کمیسیون فرهنگی باید مورد توجه 
قرار بگیرد، این اســـت که قبل از بروز یک اتفاق یا مشـــکل در زمینه فرهنگ 

باید به آن مساله توجه شود تا به بحران نرسد. 
کمیسیون فرهنگی مجلس علاوه بر نظارت بر دستگاه های فرهنگی، باید به 
ی قوانین  مســـائل مختلف در حوزه فرهنگ هم بپردازد و در زمینه قانونگذار
مرتبـــط بـــا فرهنـــگ، کارهای مختلفی را انجام دهد. اعضای این کمیســـیون 

وظیفه دارند با این حوزه آشنا شوند و فعالیت هایی مدبرانه انجام بدهند، از 
مشورت دیگران استفاده کنند و رفتارهای دلسوزانه و هوشمندانه ای در این 
حوزه داشته باشند. هم با مردم و مصرف کنندگان محصولات فرهنگی تعامل 
کنند و هم با تولیدکنندگان آنها، ببینند مردم چه می خواهند و با دغدغه ها 

و مسائل تولیدکنندگان محصولات فرهنگی آشنا شوند. 

گفت وگو و تعامل ادامه دار
نماینـــدگان مجلـــس برای کمک به مردم به مجلـــس می روند، برای اینکه حال 
، مشکلات شـــان را بشـــنوند و برای  بهتری ایجاد کنند و درکنار این حال بهتر
حل آنها چاره ای بیندیشند. اما به غیر از رفع مشکلات و نگاه دقیق به مسائل 
معیشتی باید در حوزه های تخصصی جامعه ایران به دیدگاهی واقعی برسند و 
از خیال پردازی در آن حوزه پرهیز کنند. طبیعی است گفت وگو و تعامل یکی 
از آن مواردی اســـت که می تواند به نمایندگان برای تســـلط در حوزه کاری شـــان 
کمک کننده باشد؛ در حوزه فرهنگ این گفت وگو و تعامل ها، جدی تر و مهم تر 
یابی فعالیت های کمیســـیون فرهنگی گذشـــته نشـــان می دهد  خواهد بود. ارز
کمترین کنش این کمیسیون در حوزه هایی مثل موسیقی، تئاتر و سینماست، 
به طوری که از داده های به دست آمده از عناوین جلسات کمیسیون فرهنگی 
کنون هیچ جلسه ای با فعالان موسیقی و تئاتر برگزار نشده و تنها  از سال 99 تا
2 درصد مربوط به حوزه ســـینما بوده. جای تعجب اســـت که همین میزان هم 
مربـــوط بـــه بازدید از برنامه های جشـــنواره فجر یا نشســـت مشـــترک با ســـازمان 

سینمایی بوده است. کمیسیون فرهنگی درطول این چهارسال تنها سه بار با 
اجتماع اهالـــی ســـینما دیدار و گفت وگو کرده که یـــک مورد آن دیدار با فعالان 
ســـینمایی موسسه تصویرســـازان صبح صادق بوده است. همچنین اعضای 
این کمیســـیون در ســـال 1401 با جمعی از فعالان عرصه ســـینما که اسامی آنها 
ک  در هیچ خبری اعلام نشده و یک بار هم با دست اندرکاران سریال های »پلا
13« و »سنجرخان« دیدار کرده اند. تعداد جلسات اعضای کمیسیون در حوزه 
کتاب 3 درصد بیشتر از حوزه سینماست اما این جلسات هم بیشتر مربوط به 
استماع گزارش عملکرد نهادهای متولی، بازدید از نمایشگاه کتاب یا نشست 
با برخی اهالی کتاب بوده و فقط دو جلســـه )در دوســـال( به بررســـی طرح نحوه 
تاسیس کتابخانه های عمومی گذشته است. با وجود این اعضای کمیسیون 
فرهنگی در طرح های جنجالی همچون صیانت و عفاف و حجاب نقش فعال 
و پررنگی داشته اند. حدود 65 درصد از جلسات این کمیسیون هم عمدتا مربوط 
به استماع گزارش یا موارد دیگر است. این آمار نشان می دهد برای کمیسیون 
فرهنگی مجلس گذشته گفت وگو و تعامل با هنرمندان آن هم در شرایط ویژه 

کشور در سال 1401 هیچ گاه در اولویت نبوده است. درحالی که می شد با یک 
برنامه ریزی درســـت و مناســـب به ســـمت این مدل از گفت وگو رفت که باعث 
قوت گرفتن فرهنگ و هنر و امیدواری هنرمندان برای ادامه کار می شود. شنیدن 
صدای هنرمندان و اهالی فرهنگ در حوزه های مختلف باید یکی از کارویژه های 
کمیسیون فرهنگی در مجلس فعلی باشد. این امر باید به صورت همیشگی در 
کمیسیون فرهنگی اتفاق بیفتد. اینکه کتابفروشی بعد از سال ها کار کردن در 
این حوزه مجبور می شود به خاطر شرایط اقتصادی کتابفروشی اش را تعطیل کند 
یا ناشری چون کاغذ گران است به سمت شغل دیگر می رود. موسیقیدانی که 
به خاطر شرایط کرونا و بعد از آن اتفاقات جامعه مجبور می شود سراغ کارهای 
دیگر برود، همه و همه از مواردی هستند که نمی توان به راحتی از کنارش عبور 
کرد. باید طبقه بندی برای حوزه فرهنگ وجود داشته باشد و بعد از رسیدن به 
همه موضوعات رصد شده، گفت وگو در اولویت قرار بگیرد تا بتوانند صدای 
اهالی این حوزه و دغدغه هایشـــان را بشـــنوند. البته شـــناخت دقیق مســـائل 
فرهنگی زمانی محقق می شود که ما با افرادی مواجه باشیم که فرهنگ و هنر و 

تصمیم گیری در امر فرهنگی را در اولویت کارهای خودشان قرار دهند. درست 
است همه حوزه ها متولی دارند و باید مسائل شان رصد و پیگیری و حل شود 
اما این موضوع نافی مسئولیت نمایندگانی نمی شود که در کمیسیون فرهنگی 
هستند و باید این موضوع را هم جدی بگیرند. برنامه داشته باشند و با هنرمندان 
جلسه بگذارند، البته این نکته را هم نباید از کنارش گذشت که این گفت وگو و 
تعامل نباید با جناج بندی های سیاسی انجام بگیرد. حتما مهم است که نگاه 
یکسان و برای همه گروه های فرهنگی و هنری در مجلس وجود داشته باشد و 
همه دیده شوند. تعامل حداکثری و مدام با هنرمندان کمک کننده است و این 
یادی نیست که کمیسیون فرهنگی، جایی برای دلگرمی اهالی فرهنگ  توقع ز
و هنر باشد. نتیجه تعامل مستقیم کمیسیون فرهنگی با اهالی فرهنگ و هنر 
این است که کار فرهنگی درست به دست مخاطب می رسد. وقتی هنرمندان 
دغدغه معاش نداشته باشند، از نبودن قانون رنج نبرند و بدانند مسئولانی وجود 
دارند که به فکر آنها هســـتند و اگر این تعامل ها همیشـــگی و ادامه دار باشـــد 

می توانند به تولید محصول فرهنگی مناسب کمک کنند. 

آرزوی صف برای تشکیل کمیسیون فرهنگی 
»از تعداد نمایندگانی که جهت عضویت در کمیسیون فرهنگی مجلس ثبت نام 
کرده اند، به خوبی می توان فهمید که نمایندگان تا چه حد به مسائل فرهنگی کشور 
اهمیت می دهند. قاعدتا کمیسیون هایی چون اقتصادی، انرژی و چند کمیسیون 
دیگر برای نمایندگان مهم تر است و زمانی که صرفا سه نفر از نمایندگان در یکی 
از کمیسیون های مجلس ثبت نام می کنند نشان می دهد که آن کمیسیون برای 
نمایندگان مهم نیست و نمایندگان برای عضویت در کمیسیون های فرهنگی 
و برخی دیگر از کمیسیون های مجلس تمایلی ندارند. برای عضویت در برخی 
از کمیســـیون ها حتی 60 نفر از نمایندگان ثبت نام کرده اند و بر ســـر عضویت در 
این کمیسیون ها با یکدیگر دعوا دارند. قطعا باید بررسی شود که این نمایندگان 
بـــا چـــه هدفی تـــا این حد اصرار دارند که عضو یک کمیســـیون خاص شـــوند.« 
این صحبت های مرتضی آقاتهرانی رئیس کمیســـیون فرهنگی مجلس یازدهم 

است که در همان زمانی که این مصاحبه را انجام داد بسیار در فضای مجازی 
چرخید و واکنش های زیادی هم به آن شـــد که چرا باید فرهنگ در اولویت آخر 
باشد و جامانده های کمیسیون های دیگر در این کمیسیون جای بگیرند! معمولا 
کمیسیون فرهنگی آخرین کمیسیونی است که اعضایش انتخاب می شوند آن 
هم افرادی که شـــاید نگاه فرهنگی نداشـــته باشند و به اجبار فرهنگ را انتخاب 
کرده اند. درحالی که داشـــتن نگاه فرهنگی و نســـبیت داشـــتن با فرهنگ اولین 
ویژگی ای است که باید برای اعضای این کمیسیون وجود داشته باشد تا بتواند 
با همان نگاه این حوزه را نظارت کند. کمیسیون های مجلس، ابزاری برای نظارت 
در حوزه های مختلف هستند، کارکردی که باید در حوزه فرهنگ هم وجود داشته 
باشـــد، یعنی اگر قرار اســـت حســـاب و کتابی برای حوزه های مختلف فرهنگ 
وجود داشته باشد و درد هنرمند شنیده شود این یکی از کارهایی است که این 
کمیسیون باید انجام بدهد. برای همین حضور کسانی که دلسوز این حوزه هستند 

و فرهنگ در ذهن شـــان اولویت آخر نیســـت و اعتقاد دارند که فرهنگ زیربنای 
همه کارها اســـت، در این کمیســـیون لازم اســـت و کاش یک روزی شاهد باشیم 
صف هایی که برای کمیسیون های اقتصادی یا سیاسی کشیده می شود، برای 

حوزه فرهنگ هم انجام بگیرد. 

رصد فرهنگی داشته باشید 
آبان ماه ســـال گذشـــته طرحی به صحن علنی مجلس راه پیدا کرد که جنجال 
بسیار داشت؛ نمایندگان دوره یازدهم مجلس در قالب این طرح وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی را مکلف کردند نسبت به راه اندازی سامانه رصد، پایش و سنجش 
مستمر شاخص های فرهنگ عمومی، سبک زندگی مردم، مرجعیت رسانه ای 
و وضعیت ارتباطات کشور اقدام کند؛ این طرح نتیجه ای نداشت اما از خلال 
این طرح که به موضوع رصد اشاره داشت می خواهم به یک نکته برای نمایندگان 

مجلس آن هم در حوزه فرهنگی برسم. رصد قوی در حوزه فرهنگی از سوی اعضای 
این کمیسیون لازم و ضروری است، اعضای کمیسیون فرهنگی باید به مسائل 
گاهی هم باز از رصد کردن  گاه باشـــند و همین آ و ظرفیت های حوزه فرهنگ آ
این حوزه می آید و اگر این جست وجوها و گشتن ها نباشد، نمی توان دقیق این 
حوزه را مدیریت کرد. البته فقط نباید اکتفا به رصد کرد، بعد از رسیدن به همه 
موضوعات رصدشده، تازه نوبت گفت وگو و بعد هم تصمیم های درست گرفتن 
است تا بتوانند روند کار در حوزه فرهنگ و هنر را تسهیل کنند. کمیسیون فرهنگی 
مجلس باید واجد ظرفیتی باشد که مسائل حوزه فرهنگ و هنر را حل وفصل کند، 
به  شرط اینکه درک صحیحی از مسائل روز فرهنگ داشته باشد و بخشی از این 
درک از همان رصدی می آید که درموردش گفتیم و اگرمجلس فعلی می خواهد 
در حوزه فرهنگ و هنر موفق باشد و راه کمیسیون های فرهنگی قبلی را نرود، توجه 

به این موضوع حتما کمک کننده است. 

فرهنگ را محدود نکنید
وقتی نماینده ای انتخاب می شود و کارش را شروع می کند و به صحن مجلس 
می رسد، علاوه بر اینکه باید برای شهر حوزه انتخابی اش برنامه داشته باشد 
و بـــه قول هایـــی کـــه داده وفادار بماند، باید با توجه به آن کمیســـیونی که برای 
فعالیت هایش در ســـطح کشـــور انتخاب کرده هم ایده و برنامه داشته باشد. 
کمیســـیون فرهنگی همان طور که در ابتدای مطلب گفته شـــد، وظایفی را به 
عهده دارد که در این سال ها به ریز درخصوص این وظایف صحبت کرده ایم. 
اما با نگاهی به جلســـات و اقدامات کمیســـیون فرهنگی در مجلس یازدهم 
ی از حوزه ها را نادیـــده گرفتند و  متوجـــه می شـــویم کـــه این کمیســـیون بســـیار
ی که از جلســـات کمیسیون  اصلا برنامه ای برایشـــان نداشـــتند. خروجی کار
فرهنگی مجلس گذشته بیرون آمده است نشان می دهد که خودشان هم به 
ی که می توانند انجام دهند، واقف نبوده و نتیجه اش،  ی و کار این تاثیرگذار
نداشتن طرح در صحن علنی مجلس و اثبات مهم نبودن فرهنگ در مجلسی 
اســـت کـــه از همـــان ابتدای فعالیت شـــان رهبری، توجه بـــه فرهنگ را یکی از 
مهم تریـــن کارهـــای ایـــن دوره از مجلس عنوان کردند. طبیعتا با شـــکل گیری 

کمیسیون ها، اولویت هایی برای آنها مشخص می شود و طبق همان اولویت ها 
پیش می روند. کمیسیون فرهنگی مجلس دوازدهم می تواند در اولویت هایی 
کـــه بـــرای این کمیســـیون درنظر می گیرد نگاهش به همـــه حوزه های فرهنگی 
باشـــد. تئاتر و موســـیقی و کتاب معمولا در کمیسیون های فرهنگی کم دیده 
می شـــوند یا بهتر اســـت بگوییم، اصلا دیده نمی شـــوند. کســـانی که در این 
یادی ندارند و فقط شـــنیده  حوزه هـــا در حـــال فعالیت هســـتند، حتما توقع ز
ی  شـــدن دغدغه هایی که دارند، کمک کننده اســـت تا بتوانند مسیر پیش رو
کیفیت ادامه بدهند. محدود کردن  فرهنـــگ و هنـــر را با تولید آثار خـــوب و با
فرهنگ به چند حوزه خاص، بی خبر ماندن نمایندگان را از حوزه های دیگر 
بـــه دنبال دارد. کمیســـیون فرهنگی به موضوع هایـــی چون فرهنگ و هنر )در 
حوزه های مختلف(، صداوسیما و ارتباطات جمعی، تربیت بدنی، خانواده، 
زنان و جوانان باید ورود داشته باشد و البته این کلیاتی است که در حوزه های 
رصـــد و نظـــارت بـــرای این کمیســـیون دیده شـــده اما باز هـــم می بینیم که در 
ی از مـــوارد کمیســـیون های فرهنگی ورود نمی کننـــد و هیچ نگاهی به  بســـیار

برخی از این حوزه ها ندارند. 

نسبت واقعی با موضوع فرهنگ 
برای اینکه فرهنگ در جامعه نهادینه شود، باید نگاه و توجهی متوازن و هماهنگ 
به تمامی ســـطوح فرهنگ وجود داشـــته باشد و البته این نگاه واقعی و برمبنای 
داشته هایمان باشد. برای اینکه این واقعی بودن نسبت با فرهنگ را به صورت 
مصداقی توضیح دهیم، بد نیست اشاره ای داشته باشیم به برخی از مفاد برنامه 
هفتم توسعه در حوزه فرهنگ که مشخص می کند نگاه سیاست گذارانی که این 
برنامه را نوشته اند، آرمانی است و با اتفاقی که در بدنه فرهنگ می افتد، فاصله 
دارد. در ابتــــدای مــــاده 74 این لایحه به طور واضــــح و آشـکار اشـاره شـده کـه در 
پایـان برنامـه بایـد 100 فیلـم سـینمایی تولیـد شـود. اینکـه بـا چـه منطـق و معیـار و 
چـه سـازوکاری هماهنـگ بـا جنـس رونـد تولیـد آثـار سـینمایی، ایـن رقـم تعییـن 
شـده اسـت؛ برای همه جای سوال است. بـه نظـر می رسـد درکی از ویژگـی سـینما و 
جنبـه سرگرم سازی آن بـا توجـه بـه نیـاز ضـروری جامعـه ایـران وجود ندارد. همچنین 

در ماده 77 فصل »ارتقای فرهنگ و عمومی و رسانه« لایحه برنامه هفتم توسعه، 
صداوسیما مکلف شده تا پایان برنامه )چهارسال(، نسبت به تحقق این موارد 
اقدام کند. میانگین هر انیمیشـــن اســـتانی و ملی حدود چهار دقیقه محاسبه 
شـــده اســـت. درعین حال درصورت تقسیم 1100 قسمت ســـریال به  زمان برنامه 
هفتم توســـعه )چهارســـال(، صداوسیما باید سالانه 275 قسمت سریال بسازد. 
اینکه این برنامه ریزی چطور انجام شده، خودش احتیاج به بررسی دارد. به گفته 
یــع درسـت نظـام سـاختاری و  کارشناسانی که برنامه را بررسی کرده اند، اینکه توز
کارکـردی مبتنی بر سرگرم سـازی عمومـی به وسـیله سـینما بایـد بـه چـه طریـق باشـد؛ 
یـزی مغفـول  حتما کار درستی است اما وجـه کارکـردی ایـن ابـزار در ایـن برنامه ر
مانــــده اســــت. این مصداق نشان می دهد که باید در حوزه فرهنگ با یک دید 
واقعی وارد شد و ورود بدون این نگاه، باعث می شود تا در مجلس هم کارهای 
شکلی و نمایشی انجام بگیرد، بدون اینکه بتواند در حوزه فرهنگ اثرگذار شود. 

از مشاوران فرهنگی غافل نشوید
»راهکار این است که کمیسیون ها مشاور بگیرند. همین طور نمی توان در این 
ک  حوزه فعالیت کرد. نمی توان هر پزشـــکی را برای عمل مغز آورد. این خطرنا
است. کمیسیون های فرهنگی و هر کمیسیونی که از تخصص کافی برخوردار 
نیست باید مشاوره بگیرند که منظور از مشاور فامیل و اقوام و دوست نیست. 
ک نیست. ممکن است مشاور فرهنگی پیدا کنیم که حرف هایی بیان  اینها ملا
کند که با ســـلیقه ما همخوانی ندارد اما حرف او درســـت اســـت. ممکن است 
کسی را پیدا کنیم که نه دوست ماست، نه رفیق ماست، نه از اقوام ماست ولی 
گاه و امتحان پس داده باید باشند.  حرف درستی بیان می کند. مشاوره های آ
اینکه حزبی نگاه نکنیم، اینکه کجا بوده و کجا هست را در نظر نگیریم. رگ 
یشه های حزبی و سیاسی را دنبال نکنیم، بلکه ببینیم کجا متعهد بوده و  و ر

تعهد او چه میزان است و چقدر پای انقلاب ایستاده است و چقدر عادل و 
گر بخواهیم بدون مشـــاور جلو برویم نباید توقعی از مجلس  منصف اســـت. ا
داشـــته باشـــیم.« این بخشـــی از گفت وگویی اســـت که با پرویز شـــیخ طادی 
داشـــتیم برای اینکه از ایده هایش برای نمایندگان کمیســـیون فرهنگی بگوید 
و او از داشـــتن مشـــاورهای فرهنگی گفت که می توانند کمک کننده باشند تا 

اوضاع فرهنگی بهتر مدیریت شود. 
با توجه به گســـتردگی حوزه فرهنگ این موضوع می تواند بســـیار کمک کننده 
باشد تا نمایندگان حاضر در کمیسیون فرهنگی بتوانند به سرعت از اتفاقاتی 
که در این حوزه می افتد باخبر شوند و بعد هم تصمیم بگیرند. البته باید توجه 
شود که نگاه این مشاوران یک سویه و در یک خط فکری نباشد تا بتوانند همه 

حوزه های فرهنگی و همه هنرمندان را در این پازل قرار دهند. 

صداوسیما، پول پاشی و ساترا... 
در  مورد صداوســـیما و نظارتی که باید بر آن باشـــد، حرف و ســـخن بسیار است. 
بارها در گزارش های مختلفی که با موضوع کمیسیون فرهنگی نوشتیم این نکته 
را گفتیم و گوشزد کردیم که نباید مجلس فقط جایی برای ارائه گزارش سازمان های 
مختلف فرهنگی باشد، بلکه باید براساس یک سازوکار نظارتی و نماینده مردم 
بودن موضوعات بررسی شود. در حوزه صداوسیما حساسیت ها بیشتر می شود. 
مثلا وقتی بودجه ای در مجلس برای این سازمان در نظر می گیرند، باید نظارت 
هم بر آن وجود داشـــته باشـــد. البته روند نظارت بر صداوســـیما، همیشـــه وجود 
داشته و در قانون بوده است. در مجلس دهم طرحی برای نظارت بر صداوسیما 
در کمیسیون فرهنگی به تصویب می رسد اما در انتظار صحن علنی می ماند و 
درنهایت با تشـــکیل مجلس جدید کاملا فراموش می شـــود. احمد مازنی که در 
کمیسیون فرهنگی مجلس دهم حضور داشت در گفت وگویی در مورد این طرح 
گفته است: »بخشی از طرح درباره نظارت بر سازمان صداوسیما بود. یعنی ما در 
طرح وظایف شورای نظارت را تقویت کرده بودیم تا بتواند به معنای واقعی نظارت 
کند و در کنار آن هم یک هیات امنا که منصوب رهبری باشند -و رئیس صداوسیما 
هم می توانست عضو هیات امنا باشد-  پیش بینی کردیم اما با  لابی گری هایی 
کـــه اتفـــاق افتاد طرح به صحن علنی نرســـید.« یک نکتـــه مهم در مورد نظارت بر 
صداوسیما این است که قانون اجرایی برای آن وجود ندارد و همین باعث می شود 
نظارت ها بیشتر جنبه تشریفاتی داشته باشند. کمیسیون فرهنگی مجلس دوازدهم 
می تواند در این حوزه ورود داشته باشد تا سازوکاری برای این نظارت بر بودجه ها 
تدوین کند.«   یکی از مسائل فرهنگی که در سال های اخیر محل بحث بسیاری 
بوده، نسبتی است که بین بخش های نظارتی با صوت و تصویر فراگیر به وجود 
آمده است. جدل بر سر مسئولیت نظارت بر شبکه نمایش خانگی بین وزارت 
ارشاد و سازمان صداوسیما همچنان ادامه دارد و نکته تامل برانگیز این است که 
مجلس شورای اسلامی در این مورد خودش را عقب کشیده و در این مورد وظیفه 
سیاستگذاری در این بخش بر عهده شورای عالی انقلاب فرهنگی گذاشته شده 
اســـت. از همان ابتدا هم مشـــخص بود که ورود شـــورای عالی انقلاب فرهنگی 
نمی تواند مسائلی را که در این حوزه وجود دارد، حل وفصل کند. صداوسیمایی ها 
برای حل کردن مشکل شان با اینکه مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی را زیر 
بغل داشتند، سراغ مجلس رفتند تا بندی را مربوط به خودشان در لایحه حجاب 
و عفاف بگنجانند و عبارت ســـاترا رســـمیت پیدا کند. اما این ترفند نگرفت و 

شورای نگهبان به عبارت ساترا در متن مصوبه مجلس ایراد گرفت. محمدصادق 
افراسیابی، معاون کاربران و تنظیم گری اجتماعی ساترا درباره این ماجرا گفت: 
»ابهام وارد شده از سوی شورای نگهبان به دلیل اصرار مجلس شورای اسلامی بر 
ذکر نام ساترا بوده که با درج نام سازمان صداوسیما به جای نام ساترا این مشکل 
حل خواهد شد.« به عبارتی شورای نگهبان هم به عنوان یک نهاد حقوقی بالادستی، 
عبارت ساترا را به رسمیت نمی شناخت. مجلس شورای اسلامی ورود جدی به 
مساله تنظیم گری شبکه نمایش خانگی نداشته و شورای عالی انقلاب فرهنگی 
درحالی به این مساله ورود کرده و مسئولیت تدوین سیاست ها و ضوابط حاکم 
بر صوت و تصویر فراگیر و شبکه نمایش خانگی از سوی رئیس جمهور به این 
شورا سپرده شده که اساسا شأنش تدبیر در سیاست های کلان و راهبردی است. 
یکی از مهم ترین اقداماتی که مجلس شورای اسلامی در دوره چهار ساله خود باید 
به ســـرانجام برســـاند و برعهده دارد این اســـت که بتواند در حوزه فرهنگ حدود و 
خطوط مرزی وظایف خودش را با شورای عالی انقلاب فرهنگی مشخص کند. 
وقتی به حضور ارگان ها و نهادهای فرهنگی در جشنواره چهل ودوم فیلم فجر نگاه 
می کنیم، ظاهر امر نشان از این دارد که مدیران فرهنگی به اهمیت و اثرگذاری 
تولیدات سینمایی پی برده اند. براساس اخبار منتشرشده درباره 33 فیلم ایرانی 
حاضر در سه بخش سودای سیمرغ، نگاه نو و انیمیشن، در این دوره از جشنواره، 
22 فیلم از سرمایه نهادهای حاکمیتی استفاده کرده اند که این 10 نهاد را شامل 
می شود: بنیاد سینمایی فارابی، حوزه هنری سازمان تبلیغات اسلامی، سازمان 
اوج، کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان، دفتر مطالعات جبهه فرهنگی انقلاب 
اسلامی، شهرداری تهران، مجتمع مهوا، بنیاد شهید و امور ایثارگران، بنیاد روایت 
ع( و وزارت میراث فرهنگی، گردشگری  فتح، بنیاد بیان، بنیاد بین المللی امام رضا)
و صنایع دستی. حالا که نهادها و ارگان ها تصمیم جدی برای سرمایه گذاری در 
فرهنگ و به خصوص سینما را دارند، مجلس هم می تواند با تکیه بر قوای نظارتی 
خود به صورت جدی، مسیری که در تولید آثار سینمایی طی می شود را ردیابی 
کند. آیا مجموعه آثار تولید شـــده نســـبتی با مخاطب ایرانی دارند و اینکه آیا این 
آثار به لحاظ کیفی معطوف به سیاستگذاری های کلان فرهنگی کشور است یا 
. ضمن اینکه در فرآیند تولید تا اکران باید میزان اثرسنجی تولیدات نمایشی  خیر
را از جانب مدیران فرهنگی ارگان ها مطالبه کنند. مجلس شورای اسلامی باید 
در نسبت راهکارهای برون رفت از چنین مساله ای، از ارگان های صاحب سالن 

سینما مطالبه جدی کند. 

پیشنهادهایی به نماینده های مجلس برای تکرار نشدن تجربه های قبلی

با کمیسیون فرهنگی شوخی نکنید
دورهمی اهالی فرهنگ و هنر به یاد رئیس جمهور شهید

مراســـم یادبود رئیس جمهور شـــهید، به میزبانـــی اهالی فرهنگ، هنر 
و رســـانه روز گذشـــته در تالار وحدت با حضور جمعی از هنرمندان 
برگزار شـــد. در ابتدای این مراسم، نجفقلی حبیبی، استاد دانشگاه 
کنون از دســـت داده ایم و  یادی را از اول انقلاب تا گفت:  »ما بزرگان ز
آیـــت الله رئیســـی یکـــی از این بزرگان تاثیرگذار بـــود و آثار و برکاتش در 
انقلاب و کشور ماندگار خواهد بود. امیدوارم خداوند همه شما را برای 
، برای سازندگی کشور و دانشگاه های کشور نگه  علم و فرهنگ کشور
دارد. آنچه من در جریانش قرار دارم، این اســـت که ایشـــان به شدت 
علاقه مند به مساله فرهنگ و دانشگاه بودند و همه تلاش شان را کردند 
دانشگاه ها در مسیری که حرکت می کنند، پیش روند و چیزی عقب 
نماند. آیت الله رئیســـی تلاش داشـــت امکانات دانشگاهی، استاد، 
... برای دانشگاه باشد؛ چراکه قوام کشور به دانشگاه است.  دانشجو و
از چند جهت دانشگاه علم را توسعه می دهد، کشور با علم است که 
زنده است. دانشی که محصولات را بیرون می دهد و جامعه را زنده 
نگه می دارد، دانشـــگاه با اســـتادان زنده است. جناب رئیسی به این 
مسائل خیلی اهتمام داشت، تمام تلاش خود را کرد تا دانشگاه ها هم 
آزادی را حفظ کنند، هم کتاب های خوب منتشـــر شـــود، هم اساتید 

خوب درس دهند و فعال باشند.« 
شـــاهین فرحت، موســـیقیدان نیز در این مراســـم در سخنانی گفت:  
»من دو بار رئیس جمهور شـــهید را دیدم و برایم خاطره اســـت؛ دفعه 
ی بود که من از طرف  یاست جمهور ی در کاخ ر نخست، مراسم افطار
فرهنگســـتان هنر صحبت می کردم و برایشـــان انواع موسیقی را شرح 
یخچـــه مختصری از  دادم، به خصـــوص موســـیقی نواحـــی ایران، تار
موســـیقی ایران و این را شـــرح دادم که از چه موقع موسیقی علمی در 
این کشـــور شـــروع شد. ایشـــان با دقت به حرف های من گوش کردند 
و بعد خواســـتم که فرهنگســـتان هنر را حمایت کنند. شهید رئیسی 
ی بـــاز ایـــن کار را کردند. این خاطره برای من باقی خواهد ماند.  بـــا رو
بار دوم در میهمانی ای بود که در اجلاس ســـال گذشـــته انجام شـــد. 
در آن زمان ایشان به من گفتند که می خواهند موسیقی ایران توسعه 

یابد و من واقعا تشویق شدم.« 
همایون همتی، استاد و محقق برجسته ادیان و عرفان دیگر سخنران 
این مراسم نیز رئیسی را متعلق به همه ایرانیان و مسلمانان دانست 
و افـــزود: »نمی تـــوان او را بـــه یـــک گروه خاص محدود ســـاخت. این 
شـــخصیت های بـــزرگ برای کل بشـــریت هســـتند و همـــگان باید از 
او درس بگیرند. نزدیک به 30 ســـال معاشـــرت از نزدیک، دوســـتی و 
ی با شـــهید رئیسی کار را برای من دشوار کرده است  آشـــنایی و برادر
که بخواهم از او صحبت کنم. حقیقتا باورم نمی شد که به این زودی 
ک شد. به وضع  از میان برود. امیدها داشتیم و  ای بسا آروزها که خا
فرهنگ کشـــور فکر می کرد و از بی تفاوتی برخی جوان ها گله داشـــت 
و ناراحت بود. به دنبال برنامه، طرح، کلاس و سخنرانی برای معرفی 
درســـت و امروزین معارف اســـلامی بود؛ دغدغه ای که من کمتر در 
مســـئولان اجرایی کشـــور دیدم، حتی آنها که در کســـوت روحانیت 
هســـتند. نشـــاط فوق العاده ای برای کار و خدمت داشـــت و شـــوق 
خدمت کردن لحظه ای او را رها نمی کرد، به لحاظ اخلاقی از طهارت 
نفـــس به وفـــور برخوردار بود. من هر بار ایشـــان را می دیدیم احســـاس 
ی خود کار می کند.«  می کردم چند گامی فرا پیش نهاده است و رو

یگـــر نیـــز دیگـــر ســـخنران ایـــن مراســـم بود که  داریـــوش ارجمنـــد باز
گفـــت: »رئیس جمهـــور ســـرزمین مـــن فقط برای ســـرزمین مـــن نبود، 
یست کننده سیاست نیمی از جهان بود. آسیا را که در کف  راست ور
پا را هم با خود  داشـــت و در ســـفری که به نیویورک رفت، آمریکا و ارو
همراه کرد. مردی که به اعتقاد من تکرار نشـــدنی اســـت. مردی که در 
خلوص و صداقت بی نظیر بود. بزرگمردی که مردم ایران، این سمت 
ع( بهشت را به او هدیه کرد. چنین  را به او بخشیدند و حضرت رضا)
مردی کم پیدا می شود. بزرگمردی که رئیس جمهور من بود. ما همه با 

عشـــق به او رای دادیم. آرزو می کنم خصلت ها، خلقیات، عادات، 
روش و شـــیوه او در مردانـــی کـــه بعـــد از او زمام مملکت را به دســـت 
می گیرنـــد نیـــز باشـــد و بیاموزنـــد کـــه چگونه بـــا مردم بـــود. چگونه در 
میان مردم بود و تا روز پایان  خدمت جانش را در راه این کشور داد.« 
بهروز افخمی نیز در این مراسم در سخنانی گفت: »شهادت یا ترور 
یا کشته شـــدن در حین خدمت این عزیزان را خدمت شـــما تسلیت 
می گویم. شـــاید هیچ وقت هم مشـــخص نشـــود که ماجرا ترور بوده یا 
تصـــادف بـــوده. اما می خواهم بگویـــم از دیدگاهی دیگر خیلی فرقی 
گر اعتقاد داشـــته باشـــیم به اینکه زمان مرگ هیچ آدمی  نمی کند، ا
یک ســـاعت عقـــب و جلـــو نمی شـــود، فکر می کنم همه کســـانی که 
اعتقاد به اســـلام و قرآن دارند، در این عقیده مشـــترک باشـــند. باید 
بدانیـــم از دیـــدگاه خـــدا و نقطـــه دیـــدی خـــدا ماجرا کامـــلا متفاوت 
خواهد بود. رئیســـی و همراهانش ظاهر و باطن یکی بودند؛ صاف و 
گر به عملکرد دولتش اعتراض و انتقاد فراوان  صادق بودند، حتی ا
یادی به سیاست اقتصادی  وجود داشت و به نظر من جای انتقاد ز
دولتش بود، اما درعین حال فکر می کنم رئیســـی را نمی شود سرزنش 
کرد. رئیسی فردی بود که ظاهرش زیبا بود و باطنش هم زیبا بود. خدا 
هم برایش عاقبت خیر ترسیم کرده بود. آدم فکر می کند 63 سالگی 
سن اوج پختگی و اوج توانایی روحی و جسمی است، فکر می کنم 
هر انســـانی بنا به قانون طبیعت بعد از این ســـن شـــروع به افت کردن 
می کند و توانایی های جسمی و ذهنی اش نیز کاهش پیدا می کند.« 

پیـــام فضلی نـــژاد نیز دیگر ســـخنران این مراســـم بود کـــه گفت:  »چه 
یادی از  بـــا رئیس جمهـــور موافق باشـــیم، چـــه مخالف، چه درصـــد ز
ایده های او را رد کنیم. آقای رئیسی به هر رو و هر سو نماد یک کشور 
اســـت. نمـــادی که در یک ســـازوکار پرچالش بـــا موافقان و مخالفان 
بســـیار موفق می شـــود این جایگاه را از آن خود کند و بخشی از ملت 
او را چـــون روحـــی می بینند که بر کشـــورمان احاطـــه دارد و زیر تدابیر 
مقام معظم رهبـــری ملـــت مـــا را نمایندگی می کنـــد. از این جهت آن 
کس که اهل دانش و فکر و فرهنگ و هنر باشـــد، نمی تواند به ســـوگ 
از دســـت دادن نماد یک کشـــور ننشیند و این لحظات سخت بر او 
تاثری بیشـــتری را حادث نکند. در مورد حضرت آیت الله رئیســـی در 
گونی وجود داشـــت. عده ای  جامعـــه فرهنگی مـــا قضاوت های گونا
ایشـــان را بســـیار رادیکال و نماد تحجر می دانســـتند و عده ای او را 
نمادی گشـــودگی می دانســـتند. به عنوان ناظر بیرونی گمان می کنم 
رئیســـی به یک فهم فرهنگی دســـت یافته بود که ناشـــی از یک مسیر 
یستی بود. آقای رئیسی 1402 و 1403، رئیسی 1400  طی شده و تجربه ز
یسته خود به فهم تمدنی از ایران فرهنگی بزرگ  نبود، در بستر تجربه ز
رســـیده بـــود که ترجمان آن را می توانســـتیم در گفتـــار و گفتمان وزیر 
ارشـــاد بیینیم. آقای رئیســـی شـــخصیت فرهنگی یافته بود و به فهم 
بسیار گشوده تری از زمانی که رئیس جمهور شد، رسیده بود. ایشان با 
واقعیت های فرهنگی همراه شده بود و تلاش می کرد ایده های بزرگی 
را که برای ایران دست یافتنی است بهتر درک کند و با صاحبان آثار 
، دادوســـتد و گفت و شـــنود بیشـــتری داشته باشد. مردی بود  و افکار
، میانه رو در عمل. میراث رئیسی به  که این اواخر ایستاده بر قله نظر
گر  هیچ وجه میراثی نیســـت که بتوانیم از او بوی تحجر را بشـــنویم. ا
هـــم بـــوده در برآینـــد نهایی کـــه از تصمیمـــات کلان فرهنگی و کلان 
نظریه فرهنگی استفاده می کنیم، بسیار فاصله گرفته و چنین نبوده 
است. رئیسی تلاش می کرد ایستادن بر اصول و اصولگرایی را با فهم 
جدیدی که از رهگذر این تعاملات در عرصه فرهنگ پیدا کرده بود 
درهـــم بیامیـــزد و شـــهدای ما متحجر نبودند. کنشـــگران فرهنگی ما 
نیز نباید اجازه دهند، با سوءاســـتفاده از نام رئیســـی، دولت متحجر 
ی کار   و تندرویی که اساس اصالت فرهنگی ایران را ساقط کند؛ رو

آید و چنین نخواهد شد.« 
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ی  علیرضا قزوه رئیس مرکز شـــعر و موســـیقی و ســـرود صداوسیما درباره آثار
کـــه در همیـــن یـــک هفته برای شـــهدا به تولید رســـیده اســـت، در گفت وگو 
یع الســـیر  یـــد: »مرکز موســـیقی همیشـــه در هـــر اتفاقی باید سر بـــا مهـــر می گو
یت های این مرکز اســـت  اقداماتـــی را انجـــام دهـــد و این از وظایف و مأمور
یدادهـــا پیـــش برود. ما همان روز اول خبر رســـمی اتفـــاق، 2 قطعه  کـــه بـــا رو
ی  موســـیقایی آماده کردیم که یکی با نام »ســـیدابراهیم« بود که با آهنگســـاز
محمدرضاعقیلی و با صدای سید محســـن حســـینی ســـاخته شـــد. اثری 
« داشـــتیم که به خوانندگی محسن  هم به عنوان تک آهنگ »شـــهید جمهور
توسلی و با شعری از قاسم صرافان ساخته شد و در کل 2 اثر در روز اول و 
سه اثر هم در روز دوم تولید شد. تا الان از معاونت استان های صداوسیما 
و دیگر بخش های تامینی ســـازمان 10 اثر به دســـت ما رســـیده و به تناسب 
این ســـانحه تلخ تولید شـــده اســـت که در همین ایام هم به پخش رسیدند. 
اینها غیر از ســـرودها و قطعاتی اســـت که مرکز همچنان در نظر دارد تولید 
کنـــد و تـــا الان بـــه صورت مســـتقل پنـــج اثر را به صورت نماهنگ ســـاخته و 
عرضه کرده اســـت که از شـــبکه های ســـیما پخش شـــده است. ما تا چهلم 
یم که همچنان قطعاتی را تولید کنیم  شـــهدای خدمت در دســـتور کار دار

و برای پخش به شـــبکه ها برسانیم.«
ی با خوانندگان برای این قطعه ها عنوان کرد: »ما سراغ همه  ی درباره همکار و

یم هرکســـی که در این فضا خودش هم تمایل و علاقه داشـــته باشد. « می رو

حامد علامتی، مدیرعامل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان در نشست 
خبری اعلام برنامه های تابستان این کانون، اشاره ای به حکم های جایگزین 
برای کودکان و نوجوانان داشت و گفت: »اتفاق خوبی را از آذربایجان غربی 
شروع کرده ایم که می توان به حکم جایگزین به نفع کودکان و نوجوانان اشاره 
کـــم می توانند حکم تامین تا تجهیـــز کتابخانه را  کـــرد. یعنـــی قضـــات در محا
صادر کنند. سال گذشته در چهل و دومین جشنواره فیلم فجر دو فیلم باغ 
کیانوش و ظاهر را داشتیم که هر دو فیلم جوایز خوبی را کسب کردند. البته 
یم که برای جشنواره چهل و سوم در حال  چهار فیلم را هم در دستور کار دار
برنامه ریزی است. یک فیلم را به کارگردانی آقای صدرعاملی در راستای سینما 
اقتباس از تابستان امسال کلید خواهیم زد. دو سریال با عنوان راز جنگل در 
دستور کار مان است. برای فیلم بچه زرنگ، نزدیک به 500 متعلقات فرهنگی 
گر بخش خصوصی  درنظر گرفته ایم که 24 عدد از میان آن تولید شده است و ا
اعلام آمادگی کند ما حاضر هستیم این کار را در اختیار آنها قرار دهیم. تولید 
شخصیت برای کودک مستلزم برنامه های میان مدت است. ما نیازمند زنجیره 
ی فرهنگی هستیم. این  تولید کتاب، فیلم، انیمیشن و مرچندایز یا بازارپرداز
گر این اتفاق رخ  یســـت کند. ا موارد باید محقق شـــوند تا کودک بتواند با آن ز
دهد، قطعا به یک عروسک مستقل می رسیم. سند اسباب بازی هم اکنون روی 
یم  میز کمیته های تخصصی شـــورای عالی انقلاب فرهنگی اســـت و امیدوار

این سند به صحن شورای عالی انقلاب فرهنگی برسد.« 

کتاب »تهران جان« نوشـــته مهدی قزلی و مکرمه شوشـــتری به تازگی توســـط 
انتشـــارات ســـوره مهر منتشـــر و روانه بازار نشـــر شـــده اســـت. این کتاب به 
روایت هایـــی از زندگـــی بـــا تهـــران از نـــگاه 15 نویســـنده جوان می پـــردازد که 
تجربه های خود را از زندگی در این ابرشـــهر به نگارش درآورده اند. در  تهران 
جـــان  ســـعی شـــده با تهـــران به مثابه یک شـــخصیت برخورد شـــود تـــا ابعاد 
بیشتری از آن شناخته شود. تهران شهر همه ایرانی هاست و از این رو نوشتن 
و خوانـــدن از تهـــران، نوشـــتن و خواندن از ایران اســـت. روایت های کتاب، 
روایت های بخش شـــهر در پنجمین دوره »جایزه داســـتان تهران« اســـت که 
ی شده و کیفیت ادبی آن به تایید حبییه  توسط قزلی و شوشتری جمع آور
یان و احمد بطحائی هم رســـیده اســـت. از جمله نویســـندگان مطرح  جعفر
 تهران جان  می توان به فائضه غفارحدادی، انوشـــه میرمجلســـی و معصومه 

صفایی راد اشاره کرد. 
در بخشی از این کتاب می خوانیم: »شهر به خاطر آدم هایش شهر می شود. 
یخ ساز  تهران گرانیگاه جمهور آدم های مهم و اجتماعات موثر و حوادث تار
معاصر و مرکز ثقل ایران اســـت. تهران پذیرای دوســـت و دشـــمن و میزبان 
همـــه ســـلیقه ها بوده اســـت. تهـــران ملی ترین شـــهر ایران اســـت. هنوز نفی 
بلد از تهران تنبیه و مجازات به حســـاب می آید، هنرمندان و نویســـندگان 
کن تهران بوده اند، و حتی ارباب عمایـــم در قم با تهران در  بـــزرگ عمومـــا ســـا
رفت وآمدند...« این کتاب با 42۸ شـــمارگان 500 نســـخه عرضه شده است. 

فیلمی درباره زندگی  اینگمار برگمان  کارگردان بزرگ سینمای جهان در دست 
ی خواهد  گر مولف باز ساخت است و  رابرت گوستافسون  در نقش این سینما
کرد. این فیلم که هنوز عنوانی برای آن در نظر گرفته نشـــده اســـت، یک فیلم 
هیجان انگیز سیاســـی اســـت که در جریان انتخابات ســـوئد در ســـال 1976 
اتفاق می افتد؛ زمانی که برگمن توســـط پلیس مظنون به فرار مالیاتی گشـــت 
گوســـت اســـتریندبرگ« در تئاتر  و در حیـــن تمریـــن نمایش »رقص مرگ« اثر »آ
یداد بر برگمان  ســـلطنتی دراماتیک در اســـتکهلم دستگیر شـــد. تاثیر این رو
پاشی عصبی شد و در حالت افسردگی  ویرانگر بود و او در اثر تحقیر دچار فرو
عمیق در بیمارستان بستری شد.  کمپانی  SF Studio  حق پخش این فیلم را 
ی در اختیار دارد و قرار اســـت این فیلم در سال 2025  در منطقه اســـکاندیناو
میلادی مقابل دوربین برود.  رابرت گوستافسون  که نقش برگمن را در این فیلم 
ی در نقش آلن کارلسون در فیلم نامزد اسکار  ی می کند، بیشتر به خاطر باز باز
»پیرمرد 100ساله ای که از پنجره بالا رفت و ناپدید شد« شناخته شده است که 
یخ ســـینمای ســـوئد محسوب می شود. یابا  یکی از پرفروش ترین فیلم های تار
ی کمپانی  SF Studios  درباره این پروژه  هولســـت، رئیس بخش اســـکاندیناو
ســـینمایی گفت: »ما در گفتن داســـتان خودمان به عنوان یک ملت در سوئد 
خیلی خوب نیســـتیم. در مورد اینکه چه کســـی بودیم و چه چیزی ما را شـــکل 
داده است. وقایع آن زمان که یک چهره فرهنگی مشهور جهانی به اندازه یک 

دزد در زندان آسیب پذیر شد.«
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آگهی مناقصه عمومی 
شماره 1403-1-7

ی نظافت،  دانشگاه آزاد اسامی واحد علوم و تحقیقات در نظر دارد پیمانکار

خدمات و پشـــتیبانی خود را از طریق مناقصه عمومی به اشـــخاص حقوقی 

گذار نماید. حائز شرایط وا

گـهی به مدت   از اشخاص حقوقی دعـوت به عـمل می آید از تاریخ درج این آ

یال )غیرقابل اســـترداد( به  10 روز کاری بـــا ارائـــه فیش واریزی به مبلغ 1.000.000 ر

)IR 24 0190 0000 0011 5۸60 ۸230 0۸ شماره حساب 0115۸60۸2300۸ )شماره شبا 

 با شناسه واریز 41920200000000145 نزد بانک صادرات به نام دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد علوم وتحقیقات به همراه معرفی نامه و کارت شناسایی معتبر برای خرید 

یافت( اســـناد مناقصه در ســـاعات اداری به نشانی: تهران- انتهای بزرگراه  )در

شـــهید ستاری شمال- میدان دانشـــگاه – بلوار شهدای حصارک – دانشگاه 

آزاد اســـلامی واحد علوم وتحقیقات - ســـاختمان بلوک یک آموزشـــی – طبقه 

ششم - اتاق 601 مراجعه نمایند. )تلفن تماس: 44۸67606-021 داخلی 300۸(

کت های اسناد مناقصه تا پایان  یافت اسناد و همچنین تحویل پا  مهلت در

ی )ساعت 14:50( روز چهارشنبه مورخ 1403/03/23 می باشد. وقت ادار

گهی در روزنامه ها به عهده برنده مناقصه می باشد.  هزینه درج آ

 مناقصه گذار در رد یا قبول پیشنهادات دارای اختیار تام می باشد.

گهی در روزنامه ها روز سه شنبه مورخ 1403/03/0۸ می باشد. یخ درج آ  تار

نوبت دوم آگهی مناقصه عمومی 
دانشـــگاه آزاد اســـامی واحـــد اصفهان )خوراســـگان( در نظـــر دارد عملیات 

ی و تعمیرات کلیه تاسیســـات الکتریکی و مکانیکی ســـاختمان ها  نگهدار

ی دانشگاه در سطح  و معابر ســـایت اصلی دانشـــگاه ســـاختمان های اقمار

شـــهر اصفهـــان را از طریق مناقصـــه  عمومـــی بـــه اشـــخاص حقوقی واجـــد 

گذار  شـــرایط )حداقل دارای رتبه 5 تاسیســـات( مندرج در اســـناد مناقصه وا

گهـــی به مدت 10  یـــخ درج این آ نماید. متقاضیـــان در صـــورت تمایـــل از تار

یافت اسناد مربوطه به  ی جهت بازدید جهت شرکت  در مزایده و در روز کار

اداره دبیرخانه این واحد دانشـــگاهی واقع در اصفهان، خیابان جی شـــرقی، 

ی اندیشـــه، طبقه دوم یا به ســـایت  ارغوانیه، بلوار دانشـــگاه، ســـاختمان ادار

www.khuisf.ac.ir مراجعه نمایند.

شرایط مزایده:

1-      ارائـــه ضمانت نامـــه بانکی معتبر در وجه دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد 

یـــال )یک  میلیارد و پانصد  اصفهان )خوراســـگان( به مبلـــغ 1/500/000/000 ر

یال(،  یا واریز وجه فوق به حســـاب شـــماره 0115۸60566002 بانک  میلیون ر

صادرات ایران به نام دانشگاه آزاد اسلامی واحد اصفهان )خوراسگان(

2-      واریز فیش بانکی به مبلغ 000/000/ 3 به حساب شماره 0115۸60566002 

بانک صادرات ایران  به نام دانشگاه آزاد اسلامی واحد اصفهان )خوراسگان( 

بابت خرید اسناد مناقصه. )ارائه فیش واریزی الزامی است.(

3-      دانشگاه در رد یا قبول یک یا تمامی پیشنهادات مختار است.

نوبت دوم

عاطفه جعفری
خبرنگار گروه فرهنگ


